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تیم استقلال نیم فصل اول رقابت های لیگ برتر را با رتبه ناامیدکننده دهمی 

به پایان رساند تا تردیدها نسبت به ادامه فصل با موسیمانه بیشتر شود. این در 

حالی است که هادی شکوری، پیش کسوت استقلال و مدافع اسبق این تیم 

اعتقاد دارد، روند نتایج این تیم در نیم فصل دوم را بازیکنان جدیدی که جذب 

این تیم خواهند شد تعیین خواهند کرد. در خصوص شرایط و آخرین نتایج 

و نمایش استقلال و سایر مباحث مرتبط دیگر، دقایقی با شکوری هم کلام 

شدیم که حاصل آن را در ادامه از نظر می گذرانید. 

صحبت را از دیدار استقلال برابر سپاهان آغاز کنیم. این بازی را چطور دیدید؟ 

باوجود پیشرفت تاکتیکی در این دیدار اما باز هم نتیجه ای حاصل نشد. 

ســـرمربی استقلال در این برهه زمانی و به خصوص بعد از دیدار با سپاهان در 

فضای هواداری مخالفانی پیدا کرده و البته افرادی هم موافق حضور وی هستند. 

این در حالی است که متأسفانه فضای فوتبال به گونه ای شده که تماشاگران فوتبال 

به خصوص طرف داران دو تیم استقلال و پرسپولیس نتیجه گرا شده اند. هرکس 

 نمی خواهند به وی زمان بدهند و می خواهند 
ً
دیگری هم جای موسیمانه باشد، اصلا

 این امر امکان پذیر نیست. استقلال مثل 
ً
یک شبه تیم نتیجه بگیرد، درحالی که اصلا

ن زده اند و هنوز درمان قطعی نشده است. 
ّ
 فقط به او مُسک

ً
بیماری است که فعلا

مراحل این درمان چقدر طول می کشد و آیا خیلی دیر نشده است؟ 

برای رهایی از هر بیماری ای نیاز به زمان دارید. الان تازه نیم فصل شـــده و باید 

برای تقویت تیم، بازیکن جذب کرد. همه می دانیم که استقلال از لحاظ یارگیری 

در مضیقه بوده و ضعف بازیکن داشتیم. در همین دیدار اخیر هم بسیاری انتقاد 

کردند که چرا در نیمه دوم موسیمانه به جوانان میدان داد و آن ها را به زمین فرستاد. 

این امر به هوادار یا بازیکنی که در زمین است ربطی ندارد، این به سرمربی تیم و 

تصمیم ایشان برمی گردد. بااین حال از نظر من تیم استقلال نسبت به چند هفته 

قبل پیشرفت کرده و جلوی سپاهان بازی قابل قبول و منطقی ای ارائه داد. به هرحال 

از تیمی که از شرایط بحرانی بیرون آمده نباید این انتظار را داشت که شق القمر کند 

 سپاهان را با اختلاف ببرد؛ 
ً
و یک شبه نتیجه بگیرد. نباید این توقع را داشت که مثلا

 این طور نیست! بااین حال کیفیت فنی تیم رو به پیشرفت است و داریم 
ً
خیر اصلا

می بینیم که بچه ها از لحاظ روحی و روانی و تاکتیکی به یک ثبات نسبی رسیده اند. 

نقاط ضعف اصلی تیم را در کدام پست ها و مناطق زمین می بینید؟ 

با احترام به همه بازیکنان تیم، باوجوداینکه نمی خواهم از بازیکن یا پست خاصی 

نام ببرم؛ اما در تمامی خطوط نیاز به تقویت داریم. موضوع مهم این اســـت که 

 تماشاگران ما به صورت منطقی 
ً
ما اســـتقلالیم و تماشاگران زیادی داریم. اتفاقا

پرتوقع اند. استقلال تیم بزرگی است و بازیکنان نامداری در دل تاریخ پیراهن این تیم 

را برتن کرده اند؛ بنابراین اگر به کسی بر نخورد در تمامی خطوط نیاز به تقویت داریم. 

در هفته های اخیر بعد از هر دیدار استقلال دو روز تمرینات این تیم تعطیل 

می شد و به تازگی هم تمرینات در نیم فصل 8 روز تعطیل شده است. تا چه 

اندازه با این روند موافقید؟ 

درمجموع مخالف این موضوعم. همان زمانی هم که بازی می کردم دوســـت 

داشتم شـــرایط فوتبال ایران به اندازه ای حرفه ای شود که هر 4 روز یک بار بازی 

کنیم. فوتبال این شـــکلی است و یک سیکل مشخص است. در پیش فصل هر 

تیمی یک سیکل بدنسازی دارد که این پروسه را پشت سر گذاشته و وارد مسابقات 

می شود. نیم فصل مختص آن است که ریکاوری بشوید و یک بدنسازی مختصر 

انجام بدهید؛ بنابراین، این تعطیلی های پشت سر هم باعث می شود بازیکن از 

لحاظ روحی و روانی و حتی جسمی دچار تزلزل شود. درهرصورت وقتی اسم 

بدنسازی می آید، این موضوع روی بازیکنان ایرانی که هنوز حرفه ای نشده اند تا 

حدی تأثیرگذار است. این در حالی است که تعطیلات نیم فصل ما با تعطیلات 

سال نوی میلادی هم زمان شده و به نظر می رسد این امر باعث شده تا موسیمانه 

8 روز تمرینات را تعطیل کند. 

اگر شما سرمربی بودید چه تصمیمی می گرفتید؟ 

من اگر سرمربی استقلال بودم تعطیلات را کمتر می کردم، به خصوص اینکه قرار 

اســـت بازیکنان جدیدی به تیم اضافه شوند و یک مقدار مختصر کار بدنی هم 

داریم. از طرفی هم به خاطر حواشی که بعد از دیدار با سپاهان به وجود آمد شاید 

این بهترین زمان برای این تعطیلی بود تا اینکه به قولی آب ها از آسیاب بیفتد. 

کسب عنوان دهمی در پایان نیم فصل را چطور ارزیابی می کنید؟ 

متأسفانه، همین الان هم که در استقلال بازی نمی کنیم مورد بازخواست هواداران 

قرار می گیریم، اما باید با این شرایط کنار آمد و به فکر بهترشدن وضعیت باشیم. 

اینکـــه بخواهیم مدام انتقاد کنیم به نظرم دردی را دوا نمی کند. اتفاقات ابتدای 

 روی رتبه تیم و نتایجی که 
ً
فصل، تغییر سرمربی و مشکلاتی که پیش آمد قطعا

به دست آمد، تأثیرگذار بود. امیدوارم الان هم مشاورانی در 

کنار باشگاه و موسیمانه قرار بگیرند که با دلسوزی مشاوره 

دهند. درهرصورت سرمربی تیم الان آن قدری از فوتبال 

ایران شناخت ندارد که بخواهد بازیکنی را جذب 

کند و باید از کمک هایش یا دوســـتانی که به 

باشگاه مشاوره می دهند، کمک بگیرد. از این 

دوستان خواهش می کنم دلسوزانه مشورت 

بدهنـــد و با قصد و غرض جلو نیایند 

و این طور نباشد که به فکر منفعت 

خودشان باشند. 

از لحاظ شخصیتی موسیمانه را در این مدت چطور دیدید؟ 

به نظرم ایشان مربی عاشقی است که دوست دارد کار کند و حالا هم به یک فضای 

مناسب به نام استقلال رسیده که در آسیا تیمی مطرح به شمار می رود و آمده که 

از این شرایط هم خودش نفع ببرد و هم کاری کند که استقلال منفعت ببرد. باید 

به وی آرامش داد و شرایط را برای او مهیا کرد. 

در نهایت به خط دفاعی استقلال برسیم. مشکلات این خط را چطور دیده 

و دلایل این اشکالات در فاز دفاعی را در کجا می بینید؟ 

 بی ثباتی در این بحث تأثیرگذار بوده، چه بحث سیستماتیک و چه بحث 
ً
قطعا

نفرات! امیدوارم با شروع نیم فصل دوم در وهله اول به ثبات لازم در خط دفاعی 

برســـیم؛ چون بی ثباتی به صورت کلی به هر تیمی ضربه می زند، به خصوص 

اینکه این بحث در خط دفاعی وجود داشـــته باشد که این امر می تواند به یک 

پاشنه آشیل بزرگ تبدیل شود. 

با این شرایط نیم فصل دوم را چطور می بینید؟ 

موفقیت در این نیم فصل بستگی به جذب بازیکنان جدید و کیفیت آن ها دارد. 

فکر می کنم این اتفاق در روند و نتایج تیم خیلی می تواند تأثیرگذار باشـــد، 

ضمن اینکه مدیریت باید سعی 

کند آن چیزهایی که ســـرمربی 

می خواهد را برایش مهیا کند. 

خوب یا بد، ایشـــان به استقلال 

آمده و قرارداد بسته و حالا سرمربی 

این تیم است، پس وظیفه ماست 

که از او حمایت کنیم. 

هادی شکوری در گفت وگو با »فرهیختگان«: در تمامی خطوط نیاز به تقویت داریم

مخالف این مدل تعطیلی ها در استقلال هستم
ن زده اند

ّ
 به او مُسک

ً
 خواهش می کنم دلسوزانه به موسیمانه مشورت بدهند      استقلال مثل بیماری است که فعلا

محمدرضاحاجیعبدالرزاق
خبرنگار گروه ورزش

نیلوفرمژدهی
خبرنگار

فدراسیون برای تیم ملی جوانان هزینه نمی کند؟

 مصاف با تیم مطرح آمریکای جنوبی 
روی هوا

اردو های تیم ملی جوانان ایران در آستانه جام ملت های آسیا ۲۰۲۵ 

بدون بازی تدارکاتی مانده است. این درحالی است که از بهمن ماه 

مســـابقات جام ملت های زیر ۲۰ سال آسیا در چین آغاز می شود 

اما فدراسیون ایران هنوز هیچ بازی تدارکاتی برای تیم حسین عبدی 

مهیا نکرده است. همچنین از اردوی تیم جوانان خبر رسیده که بازی 

تدارکاتی این تیم با عربستان در امارات لغو شده و جالب تر آنکه تیم 

جوانان یکی از کشور های مطرح آمریکای جنوبی هم که ابراز علاقه 

کـــرده بود تا در دیداری تدارکاتی به مصاف تیم ایران برود، گویا به 

دلیل عدم تخصیص بودجه کافی از ســـوی فدراسیون برای حریف 

ایران به منظور اسکان تیم فوق در امارات، بلاتکلیف مانده است! 

 فدراسیون به یک شرط 
دستگاه کمک داور ویدئویی را می فروشد

کتور   چرخش 180 درجه ای ترا
VAR در مورد

باشگاه تراکتور ازجمله باشگاه هایی بود که در طول این فصل تمایلی 

برای اســـتفاده از VAR در بازی هایش نشان نداد. به خاطر همین 

مسئله در خیلی از بازی های این تیم در تبریز از تجهیزات ویدئویی 

استفاده نشد. در همین راســـتا وقتی فدراسیون فوتبال از باشگاه ها 

خواست برای استفاده از VAR در بازی هایشان باید مبلغی را به عنوان 

 VAR نیازی به 
ً
اجاره پرداخت کنند، چند باشگاه اعلام کردند اصلا

ندارند که باشگاه تبریزی یکی از آن ها بود. اما اتفاقات حاشیه ای که 

در بازی های اخیر تراکتور رخ داد و حضور پررنگ این تیم در کورس 

 VAR قهرمانی باعث شده که دراگان اسکوچیچ خواهان استفاده از

در بازی های آینده این تیم شود. با توجه به این مسئله، احتمال اینکه 

بازی های زیادی در تبریز در نیم فصل دوم با VAR برگزار شود زیاد 

است. این در شرایطی است که دو باشگاه سپاهان و گل گهر نیز خواهان 

خرید دســـتگاه VAR هستند. البته تا زمانی که دستگاه های جدید 

خریداری شده توسط فدراسیون به ایران نرسد، بعید است فدراسیون 

بخواهد 4 دستگاه موجود را به باشگاهی بفروشد. 

در جریان اردوی کیش

 استقلال به مصاف 
2 تیم لیگ برتری می رود

استقلال از ۲۲ دی ماه )شنبه آینده( اردوی خود را در جزیره کیش به 

مدت 8 روز برگزار خواهد کرد. این اردو در حالی برگزار می شود که 

 در همین بازه زمانی تیم های لیگ برتری از جمله ســـپاهان، 
ً
حدودا

خیبر و نســـاجی به همراه دو تیم لیگ یکی یعنی سایپا و نفت و گاز 

گچســـاران در این جزیره اردو خواهند زد. در این خصوص شنیده 

می شود اســـتقلالی ها برای برگزاری این اردو دیدار با دو تیم لیگ 

برتری خیبر و نســـاجی را تـــدارک دیده اند که هر دوی این دیدار ها 

در روز های پایانی اردوی استقلالی ها در کیش برگزار خواهد شد. 

ادعای گاردیو درباره دستمزدش در لیبی

ماهی ۶۵ هزار دلار!
برخی رسانه ها روز گذشته خبر از دستمزد 36 هزار دلاری گاریدو 

)ماهیانه( با تیم اتحاد لیبی دادند و مدعی شدند که پرسپولیس دوبرابر 

این پول را به مربی اسپانیایی داده است. در ادامه خود گاریدو آن را 

تکذیب کرده و اعلام کرد دستمزدش در لیبی بیشتر از اینهاست و در 

کید داشت این موضوع نمی تواند به کسی ارتباط داشته  عین حال تأ

باشـــد. یکی از نزدیکان او به »فرهیختگان« گفت که قرارداد خوان 

گاریدو با این تیم لیبیایی ماهیانه 6۵ هزار دلار اســـت. رقمی که در 

 نزدیک به قرارداد این مربی و کادرش 
ً
طول یک فصل فوتبالی تقریبا

با پرسپولیس است. ناگفته نماند با رفتن گاریدو به لیبی این احتمال 

داده شده تا ادریس سیسی، مربی بدنساز مراکشی سرخپوشان هم 

به کادر او اضافه شـــود که در این مورد باخبر شدیم او تحت قرارداد 

باشگاه پرسپولیس است و اگر این باشگاه تمایلی برای ادامه کار با این 

مربی نداشته باشد او به کادرفنی تیم جدید گاریدو خواهد پیوست.

اخبار کوتاه

دفاع موسیمانه از تعطیلی های مداوم تمرینات استقلال

تعطیلاتبراساسنیازتیماست
تمرینات استقلال با پایان نیم فصل اول لیگ برتر درحالی به مدت 8 روز تعطیل شد که این امر با توجه به وضعیت نتیجه گیری این تیم در نیم فصل اول 

رقابت ها، انتقادات زیادی را به همراه داشته. این در شرایطی است که پیش از این نیز تعطیلی ۲ روزه تمرینات بعد از هر مسابقه حساسیت هایی را ایجاد 

کرده بود. از سویی، تقارن تعطیلات 8 روزه استقلالی ها با سال نوی میلادی این شائبه را ایجاد کرد که به این خاطر آبی پوشان حدود یک هفته راهی 

تعطیلات شدند. ضمن اینکه برخی رسانه ها نیز در این خصوص این طور گمانه زنی کردند که با توجه به خستگی و میانگین سنی بالای تیم، موسیمانه 

تصمیم به تعطیلی 8 روزه تمرینات گرفته است! با این حال پیگیری های خبرنگار »فرهیختگان« در این خصوص نشان می دهد که سرمربی آفریقایی در 

آغاز کار برنامه 3 ماهه تمرینات را به باشگاه ارائه داده و از همان برنامه زمان بندی تمرینات و تعطیلی ها را محاسبه و مشخص کرده است، ضمن اینکه 

موسیمانه اعتقاد دارد با حضور کابلو رانگواگا، بدنساز حرفه ای که در کادر باشگاه در خدمت دارد، برنامه های بدنی و تمرینی به خوبی پیش رفته و این 

تعطیلی ها هم بر اساس نیاز تیم برنامه ریزی شده است. 

خوشبین ترین هوادار فولاد هم فکر نمی کرد در پایان نیم فصل اول ، این تیم با ۲8 

امتیاز در رده چهارم قرار گرفته و همچنان شانس قهرمانی داشته باشد. فولادی ها 

که فصل گذشته تا آستانه سقوط پیش رفته بودند در فاصله ای کوتاه چنان تحولی 

ایجاد کردند که باور کردنی نیست. در حالی که فولاد بهترین روزهای خود را سپری 

می کند و اتحاد خوبی در این تیم وجود دارد بحث اختلاف سرمربی و مدیریت 

این باشـــگاه نیز از ابتدای فصل داغ بوده و به نظر نمی رسد یحیی گل محمدی 

و هوشنگ نصیرزاده برای پایان دادن به این جنجال تمام نشدنی کوتاه بیایند.

درانتظاراوجگیریتنشها
نصیرزاده به عنوان مدیرعامل فولاد ادعا کرد لیست خریدی از سوی یحیی در 

اختیار باشگاه قرار گرفته و آن ها نیز مذاکراتی را با باشگاه های طرف قرارداد این 

بازیکنان انجام داده اند، اما هنوز هیچ توافقی حاصل نشده است. این اظهارات 

مدیرعامل باشـــگاه فولاد باعث شد تا یحیی موضع شدیدی علیه او بگیرد و 

اظهارات نصیرزاده قبل از بازی با ملوان در خصوص نقل و انتقالات زمستانی 

را اقدامی غیرحرفه ای و آماتور بنامد. حتی یحیی در بخشی از صحبت هایش پا 

را فراتر گذاشته و با زیر سوال بردن عملکرد نصیرزاده ادعا کرد تنها دلیل چنین 

اظهاراتی این است که او عاجز از گرفتن بازیکن است؛ وگرنه چه دلیلی دارد که 

بخواهد درباره نقل و انتقالات یک روز قبل از مسابقه صحبت کند و تمرکز تیم 

را به هم بریزد. به نظر می رســـید اظهارات تند یحیی با واکنش نصیرزاده روبرو 

شده و او از خود در مقابل چنین اتهاماتی دفاع کند، اما مدیرعامل باشگاه فولاد 

 در گفت وگو با »فرهیختگان« مدعی شد 
ً
ترجیح داد ساکت بماند و حتی اخیرا

که چالش های این چنینی در همه باشگاه ها وجود دارند و در شرایطی که فولاد 

عملکرد خوبی داشته، نیازی به صحبت در مورد این مسائل نیست.

در ظاهر اینطور به نظر می رسد که اختلاف پایان یافته و همه به خوبی و خوشی 

راهی تعطیلات شدند و به زودی آماده سازی جهت نیم فصل دوم را آغاز می کنند، 

اما در واقع این مسائل می تواند زمینه ساز اوج گیری تنش ها با شروع فصل نقل و 

انتقالات باشد و تیم فولاد را که در بهترین فرم خود قرار دارد به حاشیه بکشاند.

واقعییاجنگزرگری؟
اختلاف گل محمدی با مدیرعامل باشگاه چیز تازه ای نیست. هنوز یادمان نرفته 

که او فصل گذشته نیز در نیم فصل به دلیل اختلاف با رضا درویش، پرسپولیس را 

ترک کرد. از این رو اهالی فوتبال با چنین رفتاری از سوی این مربی غریبه نیستند. 

یحیی فصل گذشـــته هم معتقد بود که درویش بازیکنان مورد نیاز او را جذب 

نکرده و از همین جا ریشـــه اختلافات آن ها با یکدیگر شروع شد. در فولاد نیز 

این مربی از ابتدای فصل بر ســـر جذب نشدن بازیکنان مورد نظرش اختلاف 

داشت و حتی در مقطعی کوتاه در آستانه مسابقات لیگ برتر تمرینات را ترک کرد 

و راهی تهران شد، اما در نهایت برگشت و یک نیم فصل موفق را با فولاد سپری 

کرد. حالا او همان سناریوی ابتدای فصل را بار دیگر تکرار کرده است. این رفتار 

یحیی احتمالات چندگانه ای را به وجود می آورد که باعث نگرانی علاقمندان به 

باشـــگاه فولاد شده است. بدون شک گل محمدی بهتر از هر کسی می داند که 

چنیـــن اظهاراتی و پر و بال دادن به اختلاف کادر فنی و مدیریت روی عملکرد 

 بدون هدف وارد این اختلاف نشـــده است. 
ً
تیم تأثیر می گذارد. از این رو قطعا

شاید یحیی این نگرانی را دارد که در ادامه مسابقات و پس از پایان فصل بیست 

و چهارم نتواند موفقیت نیم فصل اول را تکرار کند؛ از این رو فشـــار را از حالا 

روی مدیریت آورده و آن ها را مقصر ناتمام ماندن برنامه های خود جلوه می دهد. 

همین حالا هم یحیی به دلیل اینکه فولاد را از فرش به عرش رسانده، محبوبیت 

غیرقابل توصیفی در بین هواداران دارد. به طوری که آن ها حمایت بی بدیلی از او 

خواهند کرد. از سویی ماجرا پرسپولیس و شایعات مربوط به احتمال حضورش 

در این باشگاه نیز بی ربط به قضایای اخیر نیست. از طرفی باشگاه فولاد به لحاظ 

مالی در تنگنا قرار دارد و امیدوار به مساعدت کارخانه است. شاید این اختلاف 

با هدف تحت فشار گذاشتن مدیران این باشگاه شکل گرفته تا برای پایان دادن به 

جو به وجود آمده به لحاظ مالی بودجه این باشگاه را افزایش دهند.

 فولادنیازمندیاریمدیران
محبوبیت یحیی در بین هواداران تیم فولاد به حدی اســـت که حاشیه امنیت 

فوق العاده ای را در چالش بین او و نصیرزاده برایش به وجود آورده اســـت. در 

روزهایی که گل محمدی پس از جدایی از پرســـپولیس به شدت پیگیر موانع 

فعالیتش بود، نیروهای زیادی در باشگاه فولاد چه قبل و چه بعد از روی کار آمدن 

نصیرزاده پیگیر این موضوع بودند تا در نهایت موفق به عقد و ثبت قرارداد با این 

مربی شدند. از این رو اگر امروز گل محمدی روی نیمکت فولاد نشسته، افراد 

زیادی دخیل بوده و زمینه ساز این موفقیت شدند. با این حال سکوها فراموشکار 

بوده و آنچه امروز می بینند را باور می کنند. از این رو فرصت به دست آمده می طلبد 

تا مدیران کارخانه وارد عمل شوند و اگر این اختلاف بهانه ای برای اهداف دیگر 

نیست، موضوع را حل و فصل کرده و تمرکز را به تیم برگردانند.

در ابتدای فصل، زمانی که یحیی راهی تهران شد و عدم جذب برخی بازیکنان 

باعث اختلاف او و مدیریت باشگاه شده بود، به بهانه های دیگر موضوع حل و 

فصل شد، اما این اختلاف به قوت خود باقی ماند. او در پنجره زمستانی بازیکنانی 

را در لیست خود قرار داده که به نظر می رسد جذبشان کار بسیار سختی است. 

بازیکنان مورد نظر گل محمدی همگی تحت قرارداد هستند و نه تنها نمی توان به 

طور مستقیم با بازیکن وارد مذاکره شد، بلکه اغلب باشگاه های طرف قرارداد نیز 

حاضر به مذاکره در خصوص جدایی این بازیکنان نیستند. اینطور که شنیدیم، 

مدیریت باشگاه فولاد نامه نگاری ها در این خصوص را آغاز کرده و منتظر پاسخ 

 پاسخی به درخواست 
ً
باشگاه هاســـت. هرچند به دلیل تعطیلی مسابقات فعلا

فولادی ها داده نشـــده، اما به زودی برخی از این باشگاه ها پاسخ می دهند و در 

صورتی که قصد مذاکره داشـــته باشند، طرفین در خصوص جذب این نفرات 

مذاکره می کنند. همه می دانند که جذب بازیکن، آن هم بازیکنی که تحت قرارداد 

باشد در نیم فصل بسیار سخت است. یکی دیگر از نکاتی که می تواند مانع جذب 

بازیکنان شود، بودجه محدود تیم فولاد است. اینطور که شنیدیم، آن ها کل بودجه 

فصل جدید را در همان ابتدا هزینه کردند و از این حیث با محدودیت شدیدی 

روبه رویند. با این حال، مدیریت باشگاه امیدوار است که با توجه به اتفاقات اخیر 

و اظهـــارات گل محمدی در مورد جذب بازیکنان مورد نظرش و جایگاه خوب 

فولاد، مدیریت کارخانه همکاری کرده و به این باشگاه کمک کند. شروع مجدد 

تمرینات فولاد پس از استراحتی کوتاه، روشن کننده بسیاری از مسائل خواهد بود.

تنش ها بین سرمربی و مدیریت باشگاه فولاد چقدر واقعی و جدی است و آیا باید منتظر افزایش آن بود؟ 

اختلاف هدفمند یحیی!


